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ATBALSTS PAR SAUDZĒJOŠO 
LAUKSAIMNIECĪBAS PRAKSI – EK04
l Var pretendēt gan konvencionālās, gan bioloģiskās saim-

niecības. 

l Atbalstu piešķir par platībām, kurās izmantota vismaz 
viena no trim augsnes apstrādes metodēm:
– minimālā augsnes apstrāde – augsnes virskārtas sekla 
apstrāde, ne dziļāk par 15 cm, izmantojot kultivatoru, 
disku vai frēzi;
– augsnes joslu apstrāde – augsnes joslu apstrāde līdz  
5 cm platumā sēklas sēšanai, starp rindstarpām atstājot 
vismaz 10 cm platu joslu, kurā augsni mehāniski  
neapstrādā un saglabā augu atliekas vai rugaini; 
– tiešā sēja – kārtējā gadā pēc iepriekšējā kultūrauga 
novākšanas augsni neapstrādā (t. sk. near) un sēj tieši 
rugainē.

l Atbalsta pretendents norāda Lauku atbalsta dienestam 
(LAD) katram laukam izmantoto apstrādes veidu.

l Lauksaimniekam, izmantojot LAD mobilās lietotnes ne-
autorizēto izvēlni, jāuzņem un jānosūta LAD ģeomarķēti 
fotoattēli ar laika un vietas atzīmi, lai pierādītu minimālu 
augsnes apstrādes faktu.
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Projektu finansē Mediju atbalsta fonds no Latvijas valsts budžeta līdzekļiem. 
Par publikāciju saturu atbild SIA “Kurzemes Vārds”.

l AGRITA MANIŅA

Pagājušajā gadā sākās 
jaunais plānošanas periods 
un stājās spēkā jauni nosa-
cījumi platību maksājumu 
saņemšanai. Galvenais at-
balsta veids ir ilgtspēju sek-
mējošs ienākumu pamatat-
balsts, kas aizstās vienoto 
platību maksājumu. Ir arī 
daudzi citi atbalsta veidi.

Negrib pieņemt  
jaunās metodes

Tās ir septiņas: videi un kli-
matam labvēlīga lauksaimnie-
cības prakse – EKO1; ekoloģiski 
nozīmīgas platības – EKO2; sau-
dzējošā lauksaimniecības prak-
se – EKO4; slāpekļa un amon-
jaka emisiju un piesārņojumu 
mazinošas lauksaimniecības 
prakse – EKO5; zālāju saglabā-
šanas veicināšana lopkopības 
saimniecībās – EKO6; agroeko-
loģijas prakse bioloģiskās saim-
niecībās – EKO7. 

Ilgtspēju sekmējošu ienāku-
mu pabalstu var saņemt aktīvi 
lauksaimnieki, kas nodarbojas 
ar lauksaimniecisko darbību. 

Lauksaimnieki jauno sub-
sīdiju saņemšanas kārtību 
uztver dažādi. Piemēram, ce-
turtajā ekoshēmā uz atbalstu 
var pretendēt lauksaimnieki, 
kuri izmanto saudzīgas aug-
snes apstrādes metodes. Starp 
tām nav tradicionālā aršana. 
Kā liecina komentāri sociālajos 
tīklos, daudzi lauksaimnieki nav 

traktoristam ir jāar, nevis jāsāk 
pildīt dokumenti!” Guntis pieļauj, 
ka pienāks diena, kad arī Lat-
vijas galvaspilsēta būs pilna ar 
lauksaimniecības tehniku. 

“Man grūti izdzīvot, es vairs 
neesmu konkurētspējīgs ar kai-
miņvalsts zemniekiem. Šobrīd 
mēs tiekam par nez cik gadiem 
atmesti atpakaļ, bet pārējā Ei-
ropa iet tālāk. To arī vairs nepa-
nāksim, ja šādi strādāsim valsts 
līmenī.”

“Kreņķi vien ir”
“Jaunie nosacījumi subsī-

diju saņemšanai tik sarežģīti, 
ka es uz ekoshēmām nemaz 
nepieteicos,” saka gavieznieks, 
saimnieciskās darbības veicējs 
Dainis Mednis. Toties no citiem 
zemniekiem dzirdējis, ka ar jau-
no kārtību “kreņķi vien ir”; par 
atbalsta saņemšanu arī nav 
īstas skaidrības. 

>>

Akmeņi ceturtās Akmeņi ceturtās 
ekoshēmas riteņosekoshēmas riteņos

gatavi atteikties no tradicionālā 
zemes apstrādes veida un jau-
nās metodes pieņemt.

Nav iespējams neart
Otaņķu pagasta zemnieku 

saimniecībā “Gudriķi” aptuveni 
800 hektāros audzē dažādas kul-
tūras: labību, zirņus, pupas, kar-
tupeļus, rapsi. “Mēs neatbilstam 
nevienai ekoshēmai, nevaram 
tās izpildīt,” saimniecības īpaš-
nieks Guntis Silenieks ir atklāts. 
“Augsnes analīzes vecākas par 
pieciem gadiem, un tādas vairs 
neder. Iztaisīt jaunas maksā 
diezgan daudz. Nesaku, ka tās 
nav vajadzīgas, tikai šogad nav.”

Otaņķos ir ļoti akmeņaina 
augsne. Lai tos nolasītu, jāiegā-
dājas dārga akmeņu lasīšanas 
tehnika, kas, piemēram, Zem-
galē nav nepieciešama. Šobrīd, 
lai no akmeņiem attīrītu lauku, 
zeme ir jāar, tāpēc saimniecība 
neatbilst nevienai ekoshēmai; 
“Gudriķos” nav 70% neartu 
lauku.

Guntis stāsta, ka pirms di-
viem gadiem Otaņķos atcēla ma-
zāk labvēlīgā apvidus statusu, 
attiecīgi lauksaimnieki zaudē-
ja atbalstu, kāds bija līdz tam. 
“Zeme atrodas zem jūras līme-
ņa, visapkārt slapjš, meliorācijas 
sistēmas jākopj, jāremontē, no 
jauna jāizbūvē, akmeņi jālasa. 
Kur vēl nelabvēlīgāks apvidus?” 
saimnieks atzīst, ka vienmēr bijis 
optimistiski noskaņots, bet ta-
gad optimisms tuvojas beigām. 

Tā nav, ka “Gudriķi” vispār 

nesaņems platību maksājumus, 
bet tie būs aptuveni trešā daļa 
no iepriekšējos gados saņem-
tiem. 

“Situācija sarežģīta visā Lat-
vijā, jo ierēdņi, šķiet, nesaprot, 
ko viņi dara. Mēs maksājam no-
dokļus, pelnām viņiem algu, bet 
viņi, es uzskatu, ir pret mums, 
bendē ražošanu,” otaņķnieks 
ar to domā gan par zemkopī-
bas ministru, gan augsta ranga 
speciālistu darbu. 

“Kamdēļ Latvijā izveidota 
ekoshēmu sistēma, ja citās Ei-
ropas valstīs tādas nav? Varbūt 
iet uz to, bet mēs gribam visur 
aizskriet pa priekšu.” Zemnieks 
atsaucas uz to, ko stāstījuši no 
Francijas atbraukušie kolēģi. 
Viņu valdība šobrīd liek uzsva-
ru uz to, lai vairs nestrādā ar 
vecu lauksaimniecības tehniku, 
bet pērk jaunu, modernu, ka var 
samazināt CO2 emisiju. 

Kur paliks neizmaksātā 
subsīdiju nauda? – otaņķnieks 
jautā. Ir zemnieki, kuri tāpat 
neatbilst ekoshēmām, cits vis-
pār nesaprot, kas jādara; tikai 
tagad sākot žēloties, ka neienāk 
subsīdijas. 

“Pagājušais gads jau tā bija 
ļoti slikts ar pavasara salnām, 
vasaras sausumu, rudens plū-
diem, bet vēl valdība “piepa-
līdzēja” ar prasībām. Lai tās 
saimniecība izpildītu, man jā-
algo speciālists, kas iesniedz 
atskaites. Mums vajadzīgās 
[precīzās lauksaimniecības] ie-
kārtas ir, braucam ar GPS, bet 

Agrāko zaļināšanas maksājumu atbalsta vietā Latvijā ir septiņas
ekoshēmas. Pieteikšanās šim atbalstam ir brīvprātīga. 
Šajā atbalsta veidā paredzēts izmaksāt 438 miljonus eiro.


